
Якщо хтось уявляє собі зону відчуження Чорно
бильської АЕС чорною, зі спаленою довкола землею, 
той глибоко помиляється. Навіть на місці так званого 
«рудого» лісу, що був випалений потужним викидом 
радіації, сьогодні зеленіють молоді сосонки, посад
жені військовими ще у 1987 році. А берізки, що ви
росли самосівом, утворюють веселі гаї. Щільними ма
сивами стоять ділянки лісу. З весни до пізньої осені 
буяють здичавілі сади у Чорнобилі та покинутих жи
телями навколишніх селах.

АЛЕ У СПРАВЖНЄ ЦАР
СТВО КВІТІВ потрапляєш, 
під“ їжджаючи до Чорно
бильської АЕС з боку ад- 
міністративно-побутового 
корпусу № 1 (АПК-1). На ве
личезних клумбах рясніють 
троянди, вздовж доріг і пі
шохідних доріжок зелені га
зони, чагарники, декора
тивні дерева. У вестибюлі 
АПК-1 ви потрапляєте у 
справжній зимовий садо
чок... Та й далі на всіх чо
тирьох поверхах корпусу око 
милують квіти та інші кім
натні рослини. А доглядає 
все господарство адмініс
тративно-господарський 
відділ (АГВ) ВО «Чорно
бильська АЕС», який очо
лює О.М.Шаплико.

- Олександре Михай
ловичу, який сенс в озе
лененн і стан ц ії?  Адже  
атомна електростанція - 
це п ід п р и є м ств о , а не 
будинок відпочинку.

Так але не забувайте, 
що персонал станції знач
ну частину свого життя пе- 
реб у в а є  робочому міс-- 
ці. А якщо так, то й умови 
праці мають бути хороши
ми. Це стосується не лише 
озеленення, а й дизайну 
приміщень, їх обладнання, 
чистоти. Придивіться, як 
зм інилася 
наша їдаль
ня порівня
но з 1994 
р о к о м .
П р и є м н о  
знайти. А 
відтак під
вищилася й 
кул ь т у р а  
обслугову- 
в а н н я , 
якість при
готування 
їжі, поліп
шився на
стрій відві
дувачів. За 
моїм переконанням, все це 
є складовою підвищення 
загальної безпеки станції, 
бо як встановили науковці, 
до 70 відсотків нештатних 
ситуацій здатні попереди
ти грамотні дії оперативно
го персоналу в тому разі, 
якщо він перебуває у стані 
емоційного і психологічно
го комфорту.

Коли ми почали озеле
нення станції, то з'ясувало
ся, що переважна більшість 
працівників ставиться до 
Цього дуже доброзичливо, 
виявляє неабияку зацікав
леність.

- І багато людей за-

йм аю ться о зел ен ен н ям  
станції?

- У штаті відділу - 20 озе
ленювачів. Керує ними інже
нер садово-паркового госпо
дарства О.М.Кацалап. Ми 
налагодили ділові зв“язки з 
Центральним ботанічним са
дом і фірмами «Роксолана» 
та «Квіти України» у Києві, у 
них ми купуємо розсаду, на
сіння, саджанці. У приміщенні

колективу станції тощ о.
Хочу підкреслити, що все 

це робиться саме для пер
соналу станції, його зручнос
тей та задоволення, а не для 
того, щоб просто запороши
ти очі численним в ідвіду-

КВІТИ
ВІД

«ЗЕЛЕНИХ»

АПК-1 висаджено більш як 
200 рослин 60 видів. Це епі
фіти, сукуленти, папороть, 
пальми, лимонні та мандари
нові деревця. На газонах на
вколо станції висіяно майже 
120 кілограмів насіння газо- 
нової трави, на клумбах ба
гато видів квітів, уздовж до
ріг та пішохідних доріжок ви- 
саджейі чагарники і дерева. 
Разом з НВО «Припять» 
використовуємо теплиці 
колишнього міста атомни
ків - Прип“яті для вирощу
вання розсади квітів, аби 
навесні і влітку висадити 
їх у відкритий грунт; виро
щуємо квіти для потреб

вачам та перевіряючим.
Теплиці у Прип“яті були 

покинуті після аварії і потім 
поступово, хоч і не в повному 
обсязі, відроджені коллекти- 
вом НВО «Прип“ять». Тут у 
закритому грунті проводили
ся досліди з городніми та 
квітковими культурами ба
гатьма науковими закладами 
України, Росії, Білорусії, Ні
меччини, Швеції, Сполучених 
Штатів Америки та деяких 
інших країн. Та з часом інте
рес до цього полігону дещо 
знизився: у одних бракує 
коштів, інші вже отримали 
потрібні результати. І тепер 
НВО «Прип“ять» у своїй час

в‘'янути чи 
засихати; 
т р о я н д и  
на зміну 
тим, що 
можуть за- 
мерзнути 
лід час су- 
в о р о ї 
зими. Є 
в е л и к а  
плантація 
кал, їх да
рують пра- 
ц ів н и ка м  
станції на 
день на

родження, прикрашають 
приміщення під час прове
дення всіляких заходів, на 
ритуальні потреби.

- Тут, у теплиці, для 
вирощування квітів ви ви
користовуєте гідропоні
ку. А де берете грунт для 
рослин, що вирощуєте у 
приміщеннях?

- їздимо за межі 30-кі- 
лометрової зони, набира
ємо у мішки чорнозем, пе
регній. Вазони, у яких ви
рощують кімнатні рослини, 
теж майже всі зробили 
своїми руками. А ось у при
міщенні кімнатних рослин 
нам допомагають за пра
вильним доглядом науков
ці з Центрального ботаніч
ного саду.

- У виробничих примі
щеннях кімнатними ро
сл инам и ваш а служба  
займається?

- Ні. Цілеспрямовано 
ми ще не займалися озе
лененням виробничих при
міщень. Все, що там виро
щується, то з ініціативи са
мих працівників. Ми ж їх 
залюбки консультуємо. Але 
передбачаємо розпочати 
озеленення виробничих 
приміщень. Гадаю, що це 
піде на користь добрій 
справі - творити гарний 
насірій атомникам. 

Юрій ДРОНЖКЕВИЧ, 
журналіст.

тині теплиці заклало ро
зплідник сосни. Тут, у теп
лиці, я і зустрівся з О. М. 
Кацалап.

- Ольго Миколаївно, 
багато клопотів із зеле
ним го с п о д ар ств о м  
ЧАЕС?

- Так, у вас велика те
риторія довкола станції, 
багато рослин у приміщен
нях, а ще й задумали озе
ленити внутрішню терито
рію станції, так би мовити, 
її подвір'я, облагородити 
цей індустріальний крає
вид. Для цього потрібно 
багато садивного матеріа
лу. Ось його в теплицях і 
вирощуємо. Це цинії, айст
ри, сальвія, нагідки, чор
нобривці, чотири види су
хоцвітів.  3 осені на клум
бах висіяли ромашку: тіль-ки-но сніг зійде - клумби

вже зеленіють. Ми роби
мо так, щоб протягом всієї 
теплої пори року на клум
бах щось цвіло. Тут же зи
мують теплолюбні рослини, 
замінники для кімнатних 
рослин на той випадок, 
якщо на станції якісь з них 

п о ч н у т ь


